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Espai Franciscà
t e s t i m o n i s

Per a vostè, ¿quin és el sentit de la 
vida?

Per a mi, el sentit de la vida és viure de 
manera que compleixis dues obligacions 
bàsiques. La primera és la que jo anomeno 
“lleialtats animals”, és a dir, la lleialtat als 
pares, als fills, a la parella, als parents més 
immediats... fins al punt que jo defenso que 
el qui falla en les lleialtats animals és poc 
fiable perquè pot fallar en qualsevol altre 
àmbit. I, en segon terme, que un no es pot 
tancar en aquestes lleialtats immediates, 
no es pot tancar en la caseta i l’hortet, i té 
una obligació de participar en la gestió dels 
afers col·lectius. Això no vol dir participar 
en la política, pot ser en una associació 
de veïns, pot ser en un club esportiu, en 
una parròquia, en una dedicació de tota la 
vida amb una entrega, o pot ser senzilla-
ment fent la feina personal ben feta amb 
una visió de transcendència en els altres. 
Jo crec que aquest és el sentit de la vida. 

A vegades dic que, de pecat, només 
hi ha un que és el de la supèrbia, i que 
la resta són “infraccions administratives”. 
La supèrbia té una conseqüència imme-
diata que és l’egoisme, el tancar-se en un 
mateix. La supèrbia i l’egoisme és tenir 
un sentit equivocat de la vida. I, per tant, 
l’única virtut bàsica és l’entrega.

¿I la transcendència?
Jo sóc dels que penso que, efectiva-

ment, tot té un sentit últim. Fa un temps 
vaig sentir al bisbe Joan Martí de La Seu, 
que parlava del cristianisme com un fet 
cultural. En aquesta mateixa línia, vaig lle-
gir un text de Benet XVI, que deia que del 

que es tractava era de viure com a cristià 
encara que no es tingués fe. Jo no nego la 
transcendència, però considero que la fe 
és un acte de voluntat més que una pulsió 
sensible. Llavors, aquesta transcendència 
existeix com una dada racional. En defi-
nitiva, l’impuls últim per a una conducta 
no és que no estigui lligat o impulsat per 
aquesta transcendència, però fins i tot, en 
ocasions pot descansar exclusivament en 
un impuls humà.

Aclarint una mica el que he dit, trans-
cendència sí, però a vegades la meva 
transcendència és estrictament racional, 
és a dir, l’existència d’una causa primera. 

El que a mi més em costa d’entendre, 
i això està lluny de l’esperit franciscà, és 
la providència de Déu. ¿I per quina raó? 
Per la disparitat enorme que hi ha entre la 
infinitud de Déu i la nimietat d’una persona 
individual. A mi m’és molt fàcil, racional-
ment, admetre Déu com a causa primera, 
creador i destí últim de la nostra vida, però, 
la veritat sigui dita, la providència de Déu 
em costa més. 

Però vostè, que és jurista, estarà 
d’acord que en determinades lleis, si no 
hi ha un fonament diví és difícil justifi-
car-les. Per exemple, ¿per què no matar 
els discapacitats mentals?

És totalment cert. El tema de la bioètica 
és un camp que m’excedeix, no tinc ni la 
preparació ni l’edat suficient per afrontar-lo 
amb una mica d’ambició. De tota manera, 
he pensat una mica sobre això i he arribat 
a una conclusió. Per a mi, només hi ha un 
principi ètic de validesa universal que no 
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sigui metafísic, que és que l’interès general 
ha de prevaldre sobre el particular. En les 
qüestions de bioètica, pot ser que l’interès 
individual en un determinat moment acon-
selli fer alguna cosa, però això s’ha d’esbri-
nar si interessa o és rebutjable des del punt 
de vista de l’interès general de l’espècie. 
Per exemple, en el tema de les cèl·lules 
mare, o en el dels embrions, des del punt 
de vista de l’espècie, això no pot ser. 

És cert el que vostè diu. Jo em vaig for-
mar en l’estudi del Dret Romà. Ius, paraula 
de la que prové la paraula jurídic, era un 
acte de violència privada que la societat, 
a través dels jutges, considerava adequat 
o convenient. Per exemple, dos es bara-
llaven per una cosa i el jutge deia: “No, 
això és d’aquest”, i li treia, feia un acte de 
violència que la societat, a través dels seus 
jutges, reconeix adequat o convenient. 

Ara bé, immediatament dic: hi ha algu-
nes qüestions que la societat no pot dir per 
què sigui convenient per a ella en un deter-
minat moment històric. ¿Quines són? Les 
que estan lligades a l’existència humana, a 

la vida, a la integritat, etc. Això, diguem-ne 
que és un prius al dret que ve exigit per un 
mandat diví, per suposat que sí.

Jo no tinc formació filosòfica, però sí li 
he donat moltes voltes a aquest tema des 
d’un punt de vista jurídic. Perquè, en defini-
tiva, ¿què es just? És el que cada societat, 
en cada moment històric, considera com a 
adequat o convenient. I això és per mandat 
diví i fins i tot diria que per raons de sub-
sistència de la mateixa espècie.

Perquè una màquina funcioni necessita 
oli, no només que els engranatges siguin 
correctes. Per a mi la religió és l’oli que 
en virtut de l’amor lubrifica uns engranat-
ges que no necessiten la religió perquè 
existeixin. La religió, bàsicament, és un 
fet d’amor. “Mandatum novum do vobis”. 
És l’essència. I és evident que la religió 
és necessària.

Vostè és cristià. ¿Ens podria indicar els 
orígens de la seva fe?

Crec que en la formació d’una per-
sona l’essencial és la família. Jo la religió, 
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bàsicament, la vaig veure amb els meus 
pares. La figura del meu pare ha estat molt 
determinant per a mi. Sense cap al·legat 
especial, era un castellà format en una 
família pagesa castellana arquetípica. Les 
coses eren blanques, negres, ser puntu-
als, havíem de ser nets, hi havia una reli-
gió, un mandat diví, unes pautes de con-
ducta, s’havia d’anar a missa. Potser d’una 
manera una mica eixuta, però és que el 
meu pare no feia apostolat, el meu pare 
vivia. És allò que deia en Javier Gomà, un 
filòsof jove espanyol, que l’ensenyament 
sempre ha estat sobre la base de models. 
Jo vaig tenir davant el model d’un home 
naturalment religiós, en absolut clerical, en 
absolut excessiu. No hi ha més apostolat 
que l’apostolat de l’exemple. 

Després vaig anar a un col·legi religiós, 
de salesians. Eren bona gent, gent sen-
zilla, navarresos en una part importantís-
sima. Els guardo reconeixement i gratitud. 
Em van ensenyar a treballar. Després vaig 
anar a Pamplona i vaig entrar a la Univer-
sitat de Navarra, amb l’esperit de l’Opus 
Dei. Jo ja venia format en la santificació 
pel treball ordinari per l’exemple de casa. 
Per al meu pare la feina era essencial, fins 
i tot tenia una visió del notariat com si fos 
un sacerdoci. Ell deia: “A mi, de Catalu-

nya, com a notari m’agrada 
tot excepte una cosa, que 
em diguin ‘el meu notari’. Jo 
no sóc el notari de ningú. Jo 
sóc notari”. En el meu exercici 
professional, sempre he tingut 
clara la tasca d’imparcialitat, 
fins i tot la tasca compensa-
tòria, d’alguna manera, aju-
dar una mica més aquell que 
està més desvalgut. Recordo 
que el meu pare, quan anava 
a fer una notificació d’un des-
nonament, si la velleta que 
es trobava volia contestar de 
seguida alguna cosa li deia: 

“Vostè té dos dies per contestar. Vagi a 
parlar amb l’advocat primer.”

¿I sants de la tradició cristiana que 
l’hagin influenciat?

Sempre he tingut una gran afició per 
aquest món en què conflueixen la histò-
ria, l’economia, la política i la sociologia. 
Sant Joan Bosco és un sant a qui tinc una 
especial simpatia. Ell va captar claríssi-
mament el tema bàsic del segle XIX, que 
era l’emergència de les masses, les con-
seqüències de la revolució democràtica 
de 1848. Crec que la història és un procés 
d’ampliació del protagonisme, de l’esce-
nari i de l’àmbit de llibertats. En els primers 
segles de l’era històrica eren quatre gats 
els que manaven: cabdills militars, sacer-
dots. Després continuaven en la família, 
l’aristocràcia. Més tard ve la revolució bur-
gesa i posteriorment la revolució democrà-
tica. En el segle XX s’integra la dona. Sant 
Joan Bosco va captar perfectament dues 
coses: la primera, que el protagonisme 
històric passava a la gent del comú i que 
no hi ha més capital per actuar amb cor-
recció a la vida que el cultural. Llavors van 
fer les escoles professionals. Quan vaig 
entrar en contacte amb l’Opus Dei em va 
semblar que en alguna cosa era com un 
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pas més del que havia intentat sant Joan 
Bosco. Ell, a més dels capellans, va crear 
els coadjutors, que no cantaven missa, no 
anaven amb sotana i, per exemple, molts 
dels professors que hi havia a l’escola 
de Sarrià, eren coadjutors. És a dir, és el 
que primer es va adonar que la realització 
d’una vida cristiana es pot donar en cir-
cumstàncies de normalitat absoluta.

I després, la veritat sigui dita, en els 
últims temps, a través vostre he tingut con-
tacte més intens amb sant Francesc d’As-
sís i Santa Clara. Eren una gent alegra; 
eren gent de casa bona. Tenien aquesta 
capacitat d’entrega, aquesta despreocu-
pació per les coses materials que tan sols 
tenen els que les han tingut de petits.

I vostè, com a laic, seglar i cris-
tià, ¿com estructura la seva vida 
cristiana?

Jo no he tingut problemes de fe. 
La meva fe potser és eixuta, molt 
racional. També he tingut sempre 
una incapacitat extraordinària per 
les pràctiques de pietat reglades, 
però no li he donat massa importàn-
cia. En canvi, sí he tingut, a la meva 
manera, un diàleg constant amb Déu. 
Fe, un diàleg constant i una pràctica 
mínima també. Una altra cosa impor-
tant, sempre he llegit. Hi ha autors 
que m’han interessat més que altres, 
com Benet XVI que m’ha interessat 
moltíssim, extraordinàriament. 

 
¿Ha tingut consellers espirituals?

No. Recordo que quan vaig fer els 
últims Exercicis amb els salesians, 
quan feia el pre-universitari, vam fer 
propòsits, i l’últim dia es comentaven 
amb el capellà. I em deia: “Tu, ¿quan 
tornaràs a fer Exercicis?”. I jo havia 
fet el meu càlcul: Acabo el Batxille-
rat, després vénen els cinc anys de 
carrera, després faré oposicions... I 

jo pensava: “Tornaré a fer Exercicis d’aquí 
a deu anys”. El capellà estava desesperat. 
Jo ho vaig dir amb absoluta serietat. I crec 
que realment no vaig tornar a fer Exercicis 
fins al 1971, nou anys després. El que li 
havia dit al capellà.

És a dir, ¿que vostè aboca la seva vida 
cristiana a la professió, al treball, al 
món cívic?

Sí, és veritat, i amb l’absoluta convicció 
que això és essencial. El que és important 
és que un es dediqui tota la seva vida, o 
un esforç importantíssim de la seva vida, 
a tirar endavant una empresa amb coses 
concretes i tangibles. Cadascú té les cir-
cumstàncies que té. Jo tinc algunes apti-
tuds i algunes habilitats, i tinc enormes 
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inhabilitats i enormes faltes 
d’aptitud. No em puc dedicar al 
que no sé fer; m’he de dedicar 
al que puc fer. Crec que s’ha 
de ser extraordinàriament rea-
lista amb un mateix i molt pla-
ner. Tu serveixes pel que ser-
veixes. Jo em dic a mi mateix 
que no sóc un intel·lectual, no 
sóc un creatiu d’idees però, en 
canvi, tinc una certa capacitat 
d’ordenació, de comunicació. 
Perfecte. És el que he de fer. 
Tinc un temperament endre-
çat. Això és útil i pot ser útil 
als altres. 

Per altra banda, penso 
en el treball. El meu pare va 
ser fill de pagesos, home bri-
llantíssim en els estudis, tot 
beques... L’any 36 s’anava 
amb una beca que havia gua-
nyat a Fribourg per començar 
la carrera universitària. Ell era 
demòcrata cristià. Esclata la 
guerra i es presenta voluntari 
a les milícies d’acció popular 
Gil Robles, alferes provisio-
nal en la primera promoció i 
als 22 anys li tallen una cama 
després d’una ferida de guerra. Acaba 
la guerra. De carrera universitària, va fer 
Notaris i Registres. Era molt capaç i la va 
treure en poc temps. I tota la vida no va fer 
altra cosa que treballar. Recordo quan em 
deia: “Qué pena, en vacaciones, cuando 
tenía tiempo no tenía libros, y ahora que 
tengo libros, no tengo tiempo”. El meu pare 
es passava tot el dia treballant; no va fer 
altra cosa. I va deixar un bon record pels 
pobles. Fa cinc o sis anys em van convidar 
l’Ajuntament d’Alcanar, on vaig néixer, on 
va tenir la primera notaria el meu pare, a 
anar a fer el pregó de les festes. I quan 
anava pel carrer, se’m va acostar una 
senyora molt gran i em va dir: “¿Vostè és el 

fill d’aquell notari que era coix? A casa ens 
hem recordat d’ell moltes vegades, perquè 
a l’any 42 va anar el meu pare a la notaria 
per fer donació a favor d’un fill i el notari, el 
seu pare, el va convèncer que no ho fes”. 
¿Per quina raó? S’hauria enfadat amb els 
altres potser... L’ofici de notari en un temps 
ha complert una funció important, a més, 
els notaris estaven molt de temps en els 
mateixos pobles. El pare de Dalí va estar 
tota la vida a Figueres, en Parés va estar 
tota la vida a Vilafranca... Era gent que 
arrelava allà, que coneixia tothom, com jo 
que després de 40 anys conec molta gent 
a Barcelona. L’ofici de notari és un ofici 
relativament important. Sempre dic que 
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hi ha tres oficis que tenen un compromís 
molt especial que són: els que ensenyen, 
els que curen i els que jutgen. 

El tema de la feina és absolutament 
cardinal. Hi ha una cosa que a mi sempre 
m’ha cridat l’atenció. Al cap i a la fi, Jesús 
de Natzaret va viure 33 anys, i d’aquests, 
30 va estar treballant i fent vida de família. 
A més, opino que sense una vida oculta 
llarga, res de res. 

I aquesta virtut de l’honradesa, que és 
fonamental en aquestes professions 
que vostè indica, ¿com es pot fomentar? 

L’honradesa es transmetia per la via de 
la família. Hi ha algunes coses en que la 
meva generació no l’ha encertada, i no ha 
transmès als fills, amb la mateixa intensi-
tat, els valors que nosaltres vam adquirir 
dels nostres pares. Penso que la societat 
funciona perquè són molts més els que 
funcionen que els que no funcionen. Ara, 
sí, veig un cert debilitament. 

No crec que el món, en aquests 
moments, estigui malament, el que crec és 
que Occident s’ha agostat. L’Església, que 
és molt espavilada, ha fet una cosa lògica, 
ha fet sant Pare a un home argentí. Pensi 
vostè que des d’un punt de vista econòmic, 
l’única regió d’occident que creix és Sud-
Amèrica. De problemes en tenen molts, 
però està viva. I nosaltres no ho estem, 
nosaltres estem absolutament agostats. 
Occident ens vam començar a suïcidar fa 
cent anys, al 1914, amb la Primera Guerra 
Mundial. La Primera i la Segona Guerra 
Mundial són la Segona Guerra dels Trenta 
Anys (1914-1945). És absolutament clau.

Després de la Segona Guerra Mundial, 
el millor d’Europa es va adonar que això 
no podia ser i van fer dues coses, que és 
la barreja del pensament social cristià i la 
social democràcia. Van fer l’estat del ben-
estar i la Unió Europea. No obstant això, 
al segle XX vam perdre el control militar 
del món: Suez, Vietnam... I amb la crisi 

aquesta hem perdut el control econòmic. 
El centre del comerç mundial ja està al 
Pacífic, la relació prioritària dels Estats 
Units és amb la Xina. Occident s’està 
agostant.

Tot això es nota. A Rússia, per exemple, 
un descens de població brutal, una falta 
d’ambició. França tancada en si mateixa. 
I la fractura espanyola que és una mani-
festació també de l’absència d’un projecte 
col·lectiu suggestiu.

Penso que caldria passar de la cultura 
del tenir a la cultura del saber. Moltes 
vegades dic que els qui tenen enceses 
tres neveres n’han d’apagar una segura, 
els que tenen enceses dues neveres no 
tots les podran mantenir. S’ha de viure 
d’una altra manera. El problema no és tenir 
un piano, el problema és saber-lo tocar. 
Si saps tocar el piano sempre el trobaràs. 

En aquests moments estic convençut 
que la meva generació i la següent ja no 
tenim resposta pels temes actuals; ha de 
ser gent de quaranta anys la que ho faci. 
Tenim moltes limitacions, però també tenim 
virtuts, de tradició, de coneixements, d’es-
til, de saber fer les coses. Hem d’aprofi-
tar el que de bo hi ha, que és moltíssim. 
Occident està molt esgotat i estem molt 
esgotats nosaltres.

De Jesús de Natzaret, ¿quins trets li 
agraden més?

Respecte a Jesús de Natzaret, no penso 
mai que era Déu, encara que sé que ho 
era. Em sembla que era un home com cal. 
No era solemne, no era emfàtic, era directe, 
era clar. I una virtut que admiro molt, sense 
les quals totes les altres queden tèrboles: 
tenia coratge. Hi ha una expressió que 
reflecteix molt profundament el meu pen-
sament, una frase que en la traducció lite-
ral de les Sagrades Escriptures diu: “I va 
ser fidel fins a l’extrem”. Aquesta traducció 
antiga m’agrada. La fidelitat al Pare, la cla-
redat, el coratge, l’assumpció del sacrifici. 
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El que m’atrau d’Ell és 
que era home com cal, 
normal. No me l’imagino 
cridant. No me l’imagino 
donant-se importància, 
però sí me l’imagino posant 
a cadascú al seu lloc. 

¿I llibres de la Bíblia que 
l’hagin impactat o que 
siguin els seus preferits?

Això sí que ho t inc 
absolutament clar: Els 
evangelis. Pel meu tipus 
de formació o per algunes 
coses que he dit, potser 
pensaran que les cartes 
de Sant Pau, però no. Pot-
ser perquè com en el fons 
no sóc intel·lectual però sí 
racional, en la religió sem-
pre busco el més senzill, el 
més directe, el més imme-
diat, i això són els evange-
lis. Per exemple, el relat de 
la Passió sempre em produeix sotrac. 

¿I altres autors o llibres que l’hagin 
marcat de Literatura, Història, Teologia?

De Teologia no n’he llegit. Sí he llegit 
bastant de Benet XVI. 

I dels civils, un autor que a mi em va 
marcar molt en la meva adolescència va 
ser Albert Camus. Té una frase que diu: 
“L’única forma que té un home d’equivo-
car-se és fer mal als altres”. Camus va tenir 
una gran importància per a mi. 

I després un llibre que les noves gene-
racions no saben ni que existeix. Jo tinc 
cinc volums que em van servir de guia, que 
és Literatura del siglo XX y Cristianismo, 
de Moeller. Aquest llibre era excel·lent. Era 
un llibre honrat. Em servia perquè m’ubi-
cava en els autors. Un altre autor que em 
va impactar va ser Bernanos, a qui vaig 
arribar a través de Charles Moeller. 

I després, també he de reconèixer que 
vaig llegir i em van interessar molt les 
Encícliques de Pau VI. A la biblioteca de 
casa de la meva mare tinc la imatge física 
d’alguns llibres sobre Pau VI comprats pel 
meu pare.

De cada cent llibres que he llegit a la 
meva vida, puc haver-ne llegit quinze de 
Dret, setanta d’Història i la resta variats. 
De lectures religioses, no n’he fet massa.

 Vostè que és un home culte, ¿què acon-
sella a una persona per forjar-se a si 
mateixa i esdevenir persona?

Tornem als esquemes bàsics. Primer, 
fes bé la teva feina. Procura ser bo en la 
teva feina. I després, deixa’t portar per allò 
que t’agradi. A la vida també hem vingut 
per gaudir-la. Si a tu el que t’interessen 
són els esports, dedica’t a fons als esports 
i procura després, quan no puguis fer 
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esport, ser d’una federació i fer coses... 
Si t’agrada la política, procura d’alguna 
manera ficar-te a la vida pública. Però l’eix 
sempre és la feina.

Fa quatre o cinc anys, em van demanar 
que anés a donar una xerrada als estudi-
ants de cinquè d’Econòmiques de l’Autò-
noma que aquell any acabaven la carrera. 
Recordo que els vaig parlar del compromís 
i de la participació en els afers col·lectius i, 
al final, quan me n’anava, vaig improvisar 
això: “No obstant, jo els he estat parlant 
a vostès que s’impliquessin en la gestió 
dels afers col·lectius però els veig tan joves 
que em permeto dir el següent: dediquin 
els propers anys de la seva vida a fer-se 
rics o fer-se savis i, a ser possible, a fer-se 
una mica savis i una mica rics perquè cada 
vegada serà més difícil fer-se ric si no ets 
una mica savi. I quan ja siguin una mica 
savis i una mica rics, dediquin-se a una 
cosa concreta”. 

La realització personal d’algú és, deixant 
de banda la pràctica sempre de les lleial-
tats animals, en primer lloc, la feina ben 
feta i, fins i tot, si pots assumir una situa-
ció econòmica que et doni independència, 
millor. I un cop fet això, dedica’t a la gestió 
dels afers col·lectius. Però no t’enganyis a 
tu mateix pensant que perquè et dediques 
a qüestions de tipus altruista descuides 
una mica la feina. Direu que sóc un home 
d’una sola tecla. Doncs sí, és la tecla amb 
la que m’he format. Torno a repetir, el valor 
absolutament cardinal del treball, de l’es-
forç, de la consolidació, i una posició que et 
doni una certa capacitat d’independència. 
No hi ha cosa que em faci patir més que 
aquesta gent que es dedica a la política 
des que acaba la carrera.

Per a vostè, ¿quines són les fonts 
d’informació bones?

Crec que, per no anar desorientats, ha 
d’haver-hi vàries fonts d’informació. I, en 
segon terme, has de procurar seguir, no 
solament la publicació de llibres sinó les 
pel·lícules, els espectacles. Has de captar 
una mica el món en el que vius a partir 
de les seves expressions artístiques, en 
general, i culturals. I després amb la infor-
mació, en aquests moments, no casar-te 
absolutament amb ningú.

I tenir sempre ben clar que això és com 
quan portes un cotxe, que si mires davant 
al motor, t’acabes donant una pinya extra-
ordinària. Has de mirar una mica llarg. I 
per fer això és bàsic tenir un cert conei-
xement del que ha passat abans. Si vols 
conèixer una persona o vols conèixer un 
poble, explica la seva història. Crec que un 
cert coneixement de la Història és absolu-
tament imprescindible. En Churchill deia: 
“Un polític només necessita dues coses, 
saber Història i ser prudent”. Necessitem 
saber d’on venim.

Quant a la informació, has d’escoltar 
a uns, has d’escoltar a uns altres, i has 
d’acabar sabent el que està passant de 
veritat. 

¿Sabeu quina és la virtut jurídica per 
excel·lència? La prudència, fer allò que 
convé en cada moment. A Roma era així. 
Fixeu-vos que la paraula jurisprudència ve 
de “iures prudentes”. Perquè no existeix la 
justícia absoluta, només existeix la justícia 
del cas concret. Per això ha d’haver-hi una 
persona honesta que interpreti la llei. La 
llei s’ha d’interpretar sempre, adaptant-la 
a la circumstància. En això insisteix molt 
sant Agustí.


